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16 Wilton Crescent,
LONDON,  8..1.

318t July, bhe

Dear Six,

It is with decp rogret that T have to inform you that the
sbove named seldier Yan boen Xilled in Action on the date stated
against his neme.

Unfortunately no further deteils than those given in the
attached official notifiontion sre cvedldble in this soumtcy nh present,
but 4n the ondinary oourse you may axpoot & leteer frea. e’ soldier
Comanding Officer or fron in offioer weiting on his benelf, smplifying
the official roport. You tre semoatly Tegusated not o write tmetiately
fo this Offics or to tho British Rod Cross Sooioty for furthor deveiia
but 4o allor & Comanitistin 4o aetie fron, the Saeatre oo wa
Dy post, hearing in mind that operations My have provnted & Toteer
being wrktten as goon as the ousuity cocurreds 17, hewrer, you heve
not rosoived any Sommmication sftor o ressanshls Lo has slipsed, your
best course W11 e to write o this offins, (not o the Britih Kt
Uross Soctety, Which has no faoilitics for Ascortaining dotails of deaths
occurring in totion) when offorts ill bo mada to have sny availible
infornetion sent to you direot fron the theatre of war
o — 2 burisa-slaos arv
received thay wil1 be ommurioctod <o you by the Directoredenorel of
Greves Rogtstration end Bnquiriss, Tho War OFfice (Aowi3)

32, Grosvenor Gardans, Londan, S.1.1 to whos, Af no Tepor’s is reseived
aftor acns tine, cnquiries oonoerming the srive should be sdiressed.

Any rpplication for a Death Cortifioate for the purpose of
cleining sus due on insurenos policiss and other similer bunofits or
Toserding the disposnl of any persomal offects or any Amount’ that may
oventuzlly he found o be due to the lato goldicr's catats, should be
addrossod, quoting the doceased solaior's full neme, Amy number and
Boginent, oi- The Undor Sccretary of State, War OFfics Csuslty Branch
(Bffeots), Blue Coat School, Wavertres, LIVARPOOL 15,

In your sed bereavanent I beg to offer you my sincore
conddlences end “hose of his foraer ocuradcs in the gricf vhioh I kmow
Fis 1oss will osuse you and trust thet you will derive scue mossurc of
conaclation fram the fact that ho gavo his 1ife whilst in the service
of his Couniry.

Yours faithtully,

/éEW.

Officer i/o Rocords, Welsh Guards.

Mr, P, Stephenson,
23, BRENPESE Parraii B
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NOTIFICATION OF DEATH.
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Aay further correspondence THE VAR OFTICE, (A.G.13.)
T 32, Grosvanor Candons,

The Direcsor

London, 5.7 1.
Gravos Roghstravion and Snquirics,
as site:
and sho following numbor Guovod: -
CAMA2- 200 A.G 13 U7 seer 95
Dear SIf,

1 o b0 .infarm you tint ook SoN Ao 2734769.
GuamsIaG. T STEMEISI. 249, Bu WELSH Goers.

I THE Soury WEsT pfea oF DE VAVCELLES - CAEN. FRANCE.
This is & small tomporary burial ground, sc in duo course
the bodics of thoso buriod ghore will bo re~ingorzed in ome of
3no soloctod main comotorios. Whon iids nas boon doms, you will
be duly nogificds

Yours faithfully,

= AZES

[ pizector, :
pishrusion aud Sugulrioss

F. STEMMENSON. ESQ.
IAR
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02 now b3 5 <2 your son No.2734769, Guafdsaen
T. Stephenson, 2nd. Bn. The Welsh Guards,
iz nov burd in Nmmrille British Cemetery, France, Plot IX, Row|B,

F. Stephenson, Esq.
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That Fateful Day at ‘IFS’

CHAPTER ONE

Itwas in early August 1944 and for some days my father had kept from us the fact that he had earlier
received a hand written letter from someone who said he was  Padre and he had had the sorrowful duty.
of burying his son. However the name of the person given in the letter was not 2734768 Gdmn.
Stephenson T but some other name and my father then had to decide if he should tell the family of the
letter or awit further officialinformation coming through, or indeed not. The letter gave no detail of how
he was kille only what a good soldier and friend he was and how he would be missed by allhis friends
and comrades. It had been 2 dilemma of heart rending proportions, but my father had decided to bear
the news alone in the hope it was an error and we would be shielded from this horror.

In those days life in villages was very much ‘family life’ and everyone knew everyone else. When
“Official”letters were delivered to an address, word quickly went round the nearby doorsteps and tongues,
wagged in true sympathy. Soword came to the shop where | worked that a “War Office Letter” had been
delivered to 23 Lightfoot Terrace. The actual detail of the news was uncertain and my employer said | had
better go home and find out. The sorrow that it me as | opened the door was enough to tell me that the,
worst had happened. The letter was passed to me to read but it was just so much jargon; the whole poi
was it said our Tom had been "Killed in Action” and further details would be forwarded when received. |
think none of us could belleve the news, we cried because the letter said our Tom was dead, but behind all
of this we each silently thought. there has been a mistake, it was not so, it could not be’. When | was
told of the letter our father had received from the Padre and I read it it only went to prove it was a big,
mistake which would be corrected in a few days. The correction did not come.  But even receipt of a
“Notification of Death Certificate” did not “prove” it was true. Later in 1945 a letter was received that said
“Guardsman T Stephenson is buried in the South West area of De-Vaucelles ~ Caen. France”. It went on to
say when he was finally laid to rest in a War Cemetery, this information would be forwarded. 1 stil
retained a thought, or hope, in the back of my mind that when allthe troops were returned from overseas.
and the POW Camps, he would arrive home proving the mistake.

On s last eave he had thoughtit correct o give me a clip round the ear for something he thought
misdemeanour.  Me being a ‘grown up’ of sixteen years of age took great offence at being ‘shown up’ ke
that, | was furious but he being so much bigger | could only fume and hope he would get is comeuppance.
1 fought against th feeling of guit 1 had, bt it stuck in my mind,...and persisted.

‘The thought that there had been a mistake in identity or some such mix up, tilremained in the back
of my mind.  Even when we received the letter from the War Office dated 5" November 1945 stating that
he had now been buried in Ranville Britsh Cemetery in France it did not completely convince me that he
had been killed, perhaps the body in Plot IX, Row B, Grave No 5 was someone else. The possibility that he.
had lost his memory might explain why we had not heard from him and his identity had been mixed up
with someone else in the heart of battie,..or was it just hope.
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As time passed by we gradually had to accept that this huge empty void, this blankness, was the only
ending we would get. Over the years, from time to time, | wondered where in France he lay, but in those
days France was  long way away and there seemed itle point in considering further. | was called up for
Military Service in 1946 and spent from July 1947 to April 1952 in Germany in the REME, hence France did
ot seem quite so far away. However, travelling there would be expensive and there was not then such a
thing as package tours, 50 visit was not considered. When Joan and | married and | told her of my.
brother and his death she said one day we would find out where the Cemetery was and visitit.

Holiday Coach Tours became the vogue and eventually France came onto the lsts of some Company's.
‘Wejoined one of these run by a local Company following what they called the “Champagne Trail” and at
one stage It iverted to the Normandy Coast running along the D-Day Beaches. We had prior notice of the
possibility of this and armed ourselves with what we thought was knowledge of the Normandy area. This
proved to be false as we had little more than a brief outine of where Caen was let alone anything else.
As3 we sped through the Normandy countryside we kept an eye open for signposts reading “RANVILLE"
‘and felt certain that many, many times we had passedit.  However we found that the number of vilages
in the area of which the names ended in “VILLE” ran Into scores and though near, we were still a distance
away from the Cemetery.

Whils discussing holidays with our niece Pauiine, we mentioned our viciity to Ranville on our last
breakaand joked at our "VILLE" episode. Later in the year Pauline and Ken asked us if we would like to visit
the Cemetery; we were elighted and immediately said "Yes". ~They said they would arrange it for the
next year and thus in1994 they took us by car over by to Normandy and we visited Tom's grave. ~ The visit
was most poignant and on our return | wrote these fines -

We followed the signposts “RANVILLE" and with litle problem found the War Cemetery and parked in
the small area provided. Al the way from Caen | had conflicting emotions of wanting to complete the
journey, yet also thinking “no, lev’s go back..t's been too long a time to go there now, ..too long.  Just
another few minutes and we'll inall be with our Tom”".  We walked siowly to the road and crossed, | felt
each one of us was wanting to be there, but not wanting to arrve, through the gate, into a small covered
area which housed the cemetery records and other books and folders. 1 could not see properly , tears
filed my eyes, then into the Cemetery proper. Absolute quiet, peaceful, no one else about. The grave
markers standing as if on parade, - the whole parade standing to attention waiting for Inspection by us.

1 think we allspit up, each with our own thoughts, feelings and emotions. Al these lads wating for
their families or riends to and see them - and here we were for our Tom. | walked down the central area
on the beautifully manicured grass, the emotion growing inside of me and welling up and up. | fought for
control, then Pauline’s voice broke the silence with “Here Uncle Joe”, she had remembered the location. |
made towards where she was, but lost control and had to veer away and broke down. ~After a while |
managed some control and made my way to the grave, where Joan, Pauline and Ken had thoughtfully
stepped aside to leave me alone for a short while - with our Tom,

After the sorrow and tears were overcome a itle, we were able to appreciate the surroundings more.
Everywhere was Immaculate, clean, tidy, in good regimental order, - yet bright with flowers and plants,
the white grave markers bright and gleaming, save for some slight soll splashing on some of the bases
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caused by recentrain. Over two thousand five hundred graves and each one attended as if it was the only.
one. The care and attention applied to the maintenance of the whole Cemetery was far greater than
“trying to do a good job', it was more like ‘for the love of those laid there". | touched and held our Tom's
marker and touched the grass below which he lay,.. he had waited long for someone to visit him, . or had
he.L. As Joan placed our Remembrance Day Poppies at the head beside the marker, she noticed there was.
the wire stalk of a ‘Legion Poppy’ already there.

After we retured from France I felt differently when | thought of the visit, before there was o
actual ending, just a full top — bang. _ Now there was an ending, no story leading to it but at least an
ending; | felt altte better. Then | thought, why not try to find something more about the 2* Battalion
‘Welsh Guards in Normandy and maybe even find out the facts leading to our Tom's death, where he was
Kkiled and what he was doing there. | decided | would try, I did not know where | could get any
information but | would try.
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CHAPTER THREE

Ireally had no idea where to start. 1 did not know dlearly what | wanted to know even let alone any
Sources, but | thought others had done similarly and successfully without the knowledge of Service
background which I had, so | sat down. | knew our Tom's army number and | knew he was in the 2"
Battallon Welsh Guards which was part of the Guards Armoured Division and I knew his grave location in
Ranville War Cemetery. Not much with which to start an investigation. ~Possible sources of Information
might be:- Regimental Headquarters Welsh Guards, Imperial War Museum, ~ Commonwealth
War Graves Commission,  Welsh Guards Association. | would record my findings as they happened and
enter my assumptions right or wrong, my discoveries, my questions and answers in the order which they
occurred

As a starter | wrote 1o the Regimental Headquarters Welsh Guards at Wellington Barracks with a
question, but also as a ‘feeler’ to gauge what information | might elicit from them. | asked if they could
tell me the date on which the Guards Armoured Division landed in Normandy. | further asked if they had
any other information they could give me of 2° Battalion's wartime activities as | seemed to recall hushed
mention of Holland and Belgium in 1940. 1 told them he was kiled on 25 July 1944 and we would
appreciate anything they could offer me in my investigations. Requesting the date of disembarkation in
Normandy may not have been the most probing question, but | hoped it would give me a base on which to
build, My letter must have been inlate April or early May 1994.

1 was half expecting a negative reply, but was most surprised 3 few days later to receive a telephone
call during the afternoon from “Welsh Guards Archives, their Lance Corporal Anderson was most helpful
and full of enthusiasm. _ Fist he said that the Information | requested was not Immediately to hand as 3
record, but they held in their library certain research notes which might help me. ~ Also he read to me
extracts from a book “Welsh Guards at War”, allthis was fascinating but | could not hope to remember al
of the deail. However, out of the blue he asked me if | would be available the next day when he would
locate the research notes and ring me. | told him | would be available, but he rang me again that same
evening at seven o'clock and said he had found the research notes and was it convenient to talk. The
notes had been gifted to the Regiment by the author of the book and /Cpl. Anderson read from them
skipping some and reading others that he thought assist my research.  Again | could not hope to
remember what he had read to me but ance again he surprised me by asking my indulgence whilst he
sought permission from his superior to send to me “a couple of pages”. ~Permission was granted and |
awaited the copies. Two or three days later a parcel arrived containing a selection of Photostat copies,
some sixteen pages of first hand contemporary notes of information and comment of early days in
Normandy action. They did not follow in chronologicalorder and the pages were not numbered, they had
been copied very quickly, this witnessed by the fact that some were ‘off square’. Possibly this was due to
the rush in which they had been copied 5o as not to be caught copying more than had been sanctioned. |
was keen to find something that | thought pertinent to my need and skipped through them, but I saon
found they neaded careful study o as not to miss wital information. Thus it was that In skipping over
Something personal to the wilter | aimost missed the remark of a Battalion Officer friend that gave me
indication of the date of landing. He wrote to a friend I actually landed with (| omit the name) in the
arly hours of Monday 19 June and hung about o ten days before the Battalion began to arrive”. Thusit
would appear that our Tom probably landed around 28" June. 1| had my first bit of information. 1 had
borrowed books about the Normandy Campaign from the Library, but | found litte fine detail of the early
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days. Then of course | was looking for information personal to our Tom. | continued to eagerly read the.
notes searching for something with which | could connect. ~ Included in the various books there was
mention of the Guards Armoured Division and their part in ‘OPERATION GOODWOOD". | knew 2
Battalion Welsh Guards were included in that Division 5o | ooked for the word ‘G00DWOOD' in the notes.
At first 1 had no success, then | came across a sentence ~There is not much to tellof the first battle around
Caen and to the south and south west”. The paragraph went on to say they had left BAYEUX at midnight
Monday 17" July and drove through the night the 26 miles to a ridge about 3 miles N.E. of CAEN, where
they halted.  Then there followed a description of the well publicsed bombing preparatory to
GOODWOOD. ~ Approximately 1000 bombers had taken part in this air-raid and the attack had started at
05.30hrs on 18" July1944. | had my second piece of information. ~ After disembarking on the beach
sometime around 28" June they had moved to a position near to BAYEUX and remained there until
midnight 16%/17" July before moving to the ‘Start Point'for OPERATION GOODWOOD, which battle
commenced on 18" July 1944,

I retumed to the notes L/Cpl Anderson had sent me and poured through them. ~There were many
references to people the writer and the person to whom they were to be sent were acquainted and
humorous remarks as well as reports of njuries and deaths of mutual friends. These were interesting, but
1 sought for ‘my’ Information and then | came upon something which sent 3 stab of excitement through
me.In a comment by the 2/c of the Battalion he recoded some “points of incident” and went on to
describe the location to which they had been withdrawn after GOODWOOD and action they suffered. One
sentence read, “One shell landed unlucily in the middle of the RECCE Troop and killed five and wounded
two and there were one o two other casualties due to the shefing”. He went on to say that he thought
they sat there for four days. OPERATION GOODWOOD ended on 21 uly. If one added to that date the
four days they “sat there”, one came up with the 25” July.  We had confirmation that our Tom was killed
on the 25™ July and was initall buried ‘in 3 small temporary burial ground in the South West area of De
Vaucelles —Caen before his ntermentin the War Cemetery. When we had visited his grave In Ranville War
Cemetery we noticed that of the fist six graves in Plot IX, Row B, five of them were Welsh Guardsmen, our
Tom being in Grave 5 and all were Killed on 25 July1944.  Surely this was more than could be expected of
coincidence, surely these remarks referred to the death of our Tom. It was almost unbelievable that out
of the possibly hundreds of pages of notes i the ile, 1/Cpl. Anderson had quickly picked up this vtal one.

Certainly | was onto some vital information, but how to proceed from there?. 1 did not know to
‘whom I should gt in touch or the proper questions to ask to get best advantage out of my stroke of luck.
1 5at back and pondered what my next step should be. ~Whilst contemplating thi, the latest issue of the
Britsh Leglon Magazine arrived and In It there was a note of a Mr. Len Richard who was wounded on the
25" July at "Vauceles. | wrote to him enguiring i at the time he saw or heard anything of the Guards
Armoured Division, but he was unable to help. However, once again | moved in the right direction.

1 decided | must try to find out where the first intimated burial ground was, this | felt would
undoubtedly help in confirmation somehow. | wrote to the Commonwealth War Graves Commission and
asked them if they could advise me where the “small temporary burial ground” referred to n their letter of
18" Sept. 1945 was.  They replied that thelr records showed he was previously buried near Caen at Map
Reference CTSGS 4250 1/50000 FRANCE 7F/1 034653. They further advised that copies of the map could
be obtained from the IMPERIAL WAR MUSEUM (Department of Printed Books). It remained in my mind
that whilst this was where he was first buried, the map reference was not necessarily the place where he
was in fact killsd. My reasoning ran along the following lines. 1 had discovered that 2™ Battalion Welsh
‘Guards were “Armoured Reconnaissance”, indeed their title had been altered to incorporate this. They
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were not part of the 5" Guards Armoured Brigade but were Divisional Troops of the Guards Armoured
Division. They consisted of three Squadrons and a RECCE Troop and f | could find out where each of these
were on 25 July and one of the locations coincided with the map reference I had been given that would
be a very good indication, f not confirmation, of where he was n fact klled. Also | needed to confirm that
the “POSSIBLE REPORT” was indeed the incident. | ordered and eventually recelved a copy of the map
upon which they had marked the map reference 034653 with a red cross.  On the map the X" was located
‘about 3 kilometres due south of the Castle in the town of Caen. | had more vital information.

Next | wrote o the Welsh Guards Assocation explaining what  was attempting and asking i they had
any information that might help me. The reply | received was somewhat garbled regarding positons and
dates, but the General Secretary said he was going to write to “Captain John Dent, who was there” and
might be able to help. At this time | was a litte despondent, for, in all the books | had read on the.
Normandy Battles there was always a gap of information between the end of Operation Goodwood (21"
July) and the start of Operation Cobra (25 July). I could not understand the unfilled interval.
Furthermore 1 doubted very much f Captain Dent would be able to assst taking Into consideration the
Tapse of tme.

Another consideration sprang to mind at this time. | wrote once again to the Commonwealth War
Graves Commission asking them if they could advise me how many graves there were at the ‘map
reference’. | considered that It would be more than coincidence f the number of graves at the map
reference was the same as the number of casualtes in the “POSSIBLE REPORT" and the number of Welsh
Guardsmen in the Ranville Cemetery and yet there was no connection. | explained to them my theory and
asked if they could help.

Roy Lewis of the Welsh Guards Association eventually wrote to me in reply saying he had spoken to
Captain Dent but unfortunately the old gentleman could not recall anything that would help. ~Roy had
contacted Regimental Headquarters where the Commanding Officer's War Diary merely quoted —

19" July 24" July _the Battalion sent out patrols n the direction of Emieville and each Squadron held
flank for a day ata time.
24% July ~30" July  the Battalion moved to the district of Vaucelles and Giberville
It seemed that | had struggled into more confusion. The Commanding Officer's Diary quoted the
Battalion as being at Gibervill (on the 25, which i east of Caen. Whereas, the map reference indicated

our Tom's burial spot as being south of Caen. ~ There seemed contradiction here.
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CHAPTER FOUR

‘Adding to the difficulties, whilst reading the various baoks on the Normandy Campaign it was difficult
to establish where the 2™ Battalion was at any one time. ~ References to the Guards Armoured Division
naturally referred 1o thelr armour, but the 2", Battallon were Divisional Troops and not part of the Sth
Armoured Brigade.  Therefore one could not tell If they were induded or not. Archive notes only.
confused the ssue further by reporting “there have been no examples of Armd. Recce as we know t, the
Armd. Recce units have been used mostly as a fourth Armoured Battalion during fighting periods and for
watching the flank or front during more static periods”.  So where there is reference to Guards Ammoured
Division they may or may not be including the 2™ 8attalion.

Whilst awaiting the reply from the Commonwealth War Graves Commission, upon which a lot,
depended, | reflected on what | had read and its relevance to the task | had set myself. To be honest | had
found litle actual fine detail of Guards Armoured Division action during GOODWOOD though of course
they had carried out their allotted tasks. The idea behind GOODWOOD has different interpretations from
various sources, but part of the plan was to engage the enemy and embroil them in batles that would
“write down” as much as possible of their armour. To affect this the impression was to be given that it
was a major campaign thrust and thus attract as much of the enemy armour as possible. The enemy’s.
‘armour was superior, but we had an ample supply of tanks and thus tank losses were not a real problem, a
ost tank did not necessarily mean a lost crew. The real thrust was to be undertaken by General Bradley's
American Divisions when GOODWOOD ended on 21°* July. In fact the Americans were ot ready for the
breakout, known as OPERATION COBRA, until 25 July and hence when GDODWOOD ended orders were.
sued that the ground taken was to be consolidated until COBRA started. ~ Accordingly, 8”. Corps was
pulled out for refitting and were réplaced by 2™ Canadian Corps Infantry. 11 Armoured Division was.
wiithdrawn to north of BAYEUX to receive replacements for their heavy losses and guards Armoured
Division was attached to the 2™ Canadian Corps.

Ireviewed some of the information | had acquired —

L. In his book “From the Desert to the Baltic on page 185 General “Pip” Roberts the Commander
of 11th Armoured Division stated that on 24" July the Guards Armoured Division was east of
the River Orne “on call to 2 Canadian Corps.

2. Inthe cryptic readings of L/Cpl Anderson of the Regimental Headquarters had sald to me *23"
031" Battle of Orne.  After GOODWOOD attached to Canadians’.

3. Maps of GOODWOOD operation show that both 2 and 3" Canadian Divisions of the 2**
Canadian Corps converged from either side of Caen to similar areas south and south east of
Caen (Vaucelles). The German artillery west of the River Orne had perfect observation over
the whole area.

4. The diary of the Commanding Offcer of the 2™ Battalion Welsh Guards quoted 24" to 31
July - Battalion moved to Vaucelles”.

5. A further point, ot official but nevertheless vital in recall, my brother Arthur without
prompting from me in any way and not knowing of the forgoing recalled that the Padre who
originally buried our Tom was a Canadian. He seemed to recal the letter mentioned “buried
by the roadside”. ~ The map showing the location of the grave indicates a minor road of path
close by.

The pieces seemed to be coming together to some degree.
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1 was almost desperate for the reply from the Commonwealth War Graves Commission and though it was
only a couple of weeks, it seemed an age. When it finaly arrived and I read it, my initial disappointment
gradually turned to realisation that it virtually confirmed my theory. It aduised that the casualtes in
graves 1 to 8 in “RANVILLE” were previously buried at the map reference 034653, thus confirming the
“POSSIBLE REPORT". The REPORT quoted that after GOODWOOD (21* July) they had sat on an exposed
hill for about 4 days (1e 25™ July) when the report happened. - Hence for certain REPORT, probably written
by the 2/ 2™ Battalion Welsh Guards actually reported our Tom's death.
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That | had managed to discover so much surprised me and though | considered that | had been very
lucky, | was pleased with my own achievement; but | feared that | would not resolve the confusion of the
burial spot and the Battalion location at Giberville.

Much later | thought what a pity | could not research more of our “Tom's war', but of course | had
nothing with which to commence an investigation,...except,...two rather hazy recollections . One had
Something to do with the evacuation of Queen Wilhelmena from Holland and he being n the force that
covered this. The other was of him being in Belgium or possibly France and in the fighting as the Germans
‘approached he ran one way and a pal ran the other; the pal was taken prisoner??. | thought given some
further lead | might possily look into it sometime.

One day during a visit to our local Ubrary, | noticed on a shelf a book witten by the lady who had
hidden Anna Frank in Amsterdam during the German occupation of Holland. ~ Knowing Joan would be
interested I took out on loan. As she was reading t she pointed out to me that mention was made that
‘Queen Wilhelmena was evacuated around the 12" - 14" May 1940. This prompted me to try to checkif
my recollection was correct orif | had merely imagined it

1/Cpl Anderson of Regimental Headquarters Archives had been helpful and indeed eager before, so |
once again wrote to the Regimental Adjutant.  Asked if 2. Battalion or some of its members had
undertaken the guarding of Queen Wilhelmena around 13" May 1940 on her evacuation to England. |
wrote the letter about 30" December 1994.On 10" January 1995 | received 2 telephone call from L/Cpl
Anderson who apologised for the delay as he had been in hospital. He was pleased to confirm that a
Company formed from 2 Battalion Welsh Guards and 2" Battalion Irish Guards had gone over, landing at
the Hook of Holland on 13" May 1940 and he would send me photostat copies of four pages from a book
detalling this; | received them on 13" Jan 1995.

Asummary of the action runs as thus -

On 11" May 1940 without warning German forces crossed the “neutral” Dutch frontier at many
points and attacked Rotterdam and The Hague by sea and air.  Brtain could do tte o help as we were
fully commited n France, but it was decided to send a smal force to assist the Dutch localy. There was
an understanding tht i the Dutch government left The Hague,this force would retur to England. At this
particular time two Battalons of Welsh and ish Guards had completed part o ther trining at Camberley
and having had litte previous leave they were sent off on “furlough” by special ains on the morning of
Saturday 11" May. Theirleave was canceled at 10 o'clock that same morning, immediate recal was
ordered by the War Office and some of the trains were even stopped en-route. Speed was of the essence
and it being clear that neither Battallon would be atfulsrength I sufficent time, a “composite battalion”
of lish and Welsh Guards would be formed from the first men to return. ~ The “Composite Battalion”
totalled 651 men, of this figure 201 men were of the 2° Batalon Welsh Guards and it sailed on 137 May
1940 (Whit Monday). They took up posiions covering the port, there was heavy bombing causing some
casualtes and paratroops were seen descending, bu there was no ground attack. Queen Wilhelmena and
her Ministers crossed to England on 14" May and the Battalion wos ordered home. ~ The Dutch forces
surrendered that aftermoon. Our Tom was indeed included in the Composite Battalion. My memory had
served me wellon thatpart of my ‘recoletions'.
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The report continued to tellof the German advances in Belgium and France and the valiant but futile
Brtish attempts to repulse them. Then the 2° Battalion were again included in the history. ~They had
returned to Camberley and while on exercise on 21 May (only one week after the Dutch episode] they
were ordered by telephone to proceed overseas that same afternoon. They were accompanied by the 2%
Battalion rish Guards In what was called the 20" Guards Brigade and their orders were to defend
Boulogne ~ “TO THE LAST MAN AND THE LAST ROUND".Orders were received at half past eleven on the
morning of the 21" May and the Brigade reached Dover just before midnight, having been delayed by an
airraid. They crossed the Channel on two ships, the sea was caim. There walte enemy activity as they
took up their positions, though German troops were observed and in the evening tanks were driven off.

Meanwhile the town was bombed fo some hours. Later ll Companies were under fire and attack and the
positions were continually probed. The enemy were strongly reinforced and concentrations built up and
fire Intensifed. ~ Superiority in numbers and equipment had the inevitable effect and each Company had
it respective problems and sacrifices. They gave good account of themselves and did what was asked of
them and did it well. Indeed the communique of the German High Command dated 26 May stated
“Boulogne was taken after a grim fight with land and naval forces". It was short, sharp and very intense
and many lives were saved and troops returned to England who would have been captured. Once again
our Tom wasin that rearguard action.

Around this time L/Cpl. Anderson again telephoned me and told me of the actions in Holland and
France in which our Tom took part and | thanked him. | said | was going to try to purchase a copy of the
book “Welsh Guards at War” from which he had extracted the pages which had been so helpful. ~He,
prompty arranged for me to be able to purchase one from the Welsh Guards Association and this | found
of great assistance later.

Inow thought | had reached the end of my researches. However, | could not at that time foresee the
further developments fate had i store for me.
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CHAPTER SIX

In October 1994 we attended a Dedication Service for the Book of Remembrance of those Service
Personnel from Ferryhill who were killed during the 1939-1945 war, my niece Elleen and my brother Jack
accompanied Joan and me. We were given a photostat copy of out Tom's page, which Eileen took and had
copied and sent on to us.  With this Eileen enclosed a couple of photographs of our Tom, one of these was.
her as a child beside our Tom and the other showed him along with three pals itting on a wall. On recelpt
| remarked that this photo was obviously taken inside a training camp whilst on relaxation as they were
“not properly dressed”.

Some months later when perusing my notes | came across the “pals” photo and gave some thought
toit. 1 felt sure it was taken at Pickering in Yorkshire where according to the “Formation Notes” the
Battalion received their Cromwell tanks. The crew of Cromwell numbered five and since there were four
on the photograph and of course another to take the photo, it was not inconceivable to think that this was
acrew. Comradeship of the highest degree was fostered during training, to an extent almost exceeding
family relationship, for they were totally and absolutely reliant upon each other. The more | thought of it
the more | became certain that this was a crew. It was but a smallstep in thought from this conclusion to
a one that these five people in the photograph were the five who were killed in the report. | considered it
for some time and found it totally consistent and wondered if could prove it - but how.

| composed a letter to the Regimental Adjutant at Welsh Guards Headquarters outlining my thoughts.
‘and listing the five names and Army numbers of the graves at Ranville. | asked if any records would show
if they were the crew of a tank. On 26" October | recelved a reply from Captain “Dick” Fletcher the
Archivist of the Welsh Guards. He was writing to me whilst on holiday and checked out what information
he had at home, but found nothing that would help. He agreed it was likely that the reference made by,
the Batalion 2/c to the deaths of five Guardsmen, was in fact o the five now in Ranville and would check
out the Regimental War Disries when he returned to RH.Q. and get back to me if he discovered anything
further. 1 did not hear further from Captain Fletcher and therefore felt | could not obtain the information |
Sought. ~From them | remembered a letter of sympathy to my parents, written by the parents of another
pal of our Tom's and wondered if I could get his address; possibly he might recognise the faces on the.
photograph. My brother let me have the letter and | wrote to the address, but it was later returned by the.
Post Office with the curious stamp *Addresses Known”. A request to the Welsh Guards Association asking,
if they had a record of a “Neil McClaren” resulted in a negative reply. This avenue had tuned into a ‘cul
de sac and | had to accept defeat.

Always | remained open to ways of obtaining any information or proofs, but nothing came to hand.
Then an opening arrived out of the biue and from an unexpected source.  Whst | was serving at
Headguarters REME 7" Armoured Diviion in Cele Germany, the Commander for part of that time was Lt.
Col. CTW. Gough. 1n 1991 had seen that the Secretary of the Pembrokeshire Branch of the Association
was a Brigadier C.T.W. Gough retd) and when | contacted him we struck up a correspondence. In one of
s letters he remarked that he was busy with a project producing some notes about the actiiies of the
6" Tank Brigace during the war complied from the War Diaries held at Public Record Offce n Kew. These
had been gained by personalvisits to Kew by a friend whilst working in London.When replying to Big.
Clf 1 explained ‘my’ predicament and said that this source interested me and | wondered if could get
information from there. In replying to me he said is understanding was that the only procedure was to
obtain permission for a personal vsi or hire the services of a Historian.  However, he said, when
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‘considering the travel involved for me, why not approach them and he gave me the address and telephone
number. “Nothing ventured” | wrote to the Public record Office on 9 Sept ‘98 asking them -

(a) fthey held the War Diaries of 2" (Armoured Reconnaissance) Battalion Welsh Guards.
(6)1fit was permissibe to extract coples.
(0 Ifit ould be dane other than by personal attendance.

They replied on 22™ Sept ‘98 saying Photostat cogies of War Diaries could be arranged and enclosed a
form of application and listing of the various documents. They adised that Reference WO 171 - 1260
covered Jan to Dec 1944 of the Battalion.

Exctedly | completed the form detailing that | was interested in the period 18" July to 25 July 1964
‘and partcularly 25" July 1944, They actually telephoned me on 25 Sept. with a minor query, they then
sald they would proceed. On 19" October | picked p 2 package from the Post Office Parcels Depot sent
by PRO, it contained — one page detailing the “Battle Log No Squadron 2 RECCE Battalion Welsh
Guards 17" 22" July 194", One page, detailing the “War Diary No2 Squadron 19" July - 5™ Aug.
194", Two pages, detalling the “War Diary 2 Armd RECCE Bn. Welsh Guards 18" July - 31* Juy 1944".

It was fascinating to see a facsimile of the War Diary recorded at the time by the Commanding Officer
L. Col. . C. Windsor-Lewis DSO. MC. Under the date 23 July was recorded - “Op GOODWOOD ceases and
Bn. Withdraws to 085686 just south of big factory at FOUBOURG de VAUCELLES. 1 Squadron remain in
harbour area at DEMOUVILLE.

‘The next entry was 25" July, out of the corner of my eye i caught ite of a number of names and our
Tom's was ncluded, | et 1 was being told for te first time proper, my eyes went back to the beginning of
the entry. “Bn. is prepared 10 take partn operation *SPRING”.  No 2 Squadron i placed under coml
32 Gds Bde  No movement takes place all day as the battle goes slower than i expected. Patrols of
RECCE Tp are attached to 55 and 153 Fo. Regls RA. 2735522 Gdsim McQUEEN. T. 2734782 L/Cl.
WILLAMS R, 273001 Gdsm LEWISG 2734769 Gdsm STEPHENSON T and 2734353 Gasm EVAMS W,
are lled in action and 2734113 Gdsm ELSBURY S and 2735762 Gdsm JONES O wounded.  Somehow,
seeing it recorded in the War Diary made t even more efinte than the “Certificate f Death” that we had
received. But, there were more questions forming:-  There was no mention of attachment to the

Canadians’, “ What was this report of Recce Troop attached to Fd. Regts of RA’  ‘What was
reference to Operation SPRING' It was confirmed that the Battalion remained at map reference
085686

‘The map reference 085686 was not on the map | had, but t seemed to be in the COLOMBELLES area
which was east of Caen. ~The map reference where our Tom was originally buried 034653 was south of
Caen, ..this was puzzing. If our Tom was Killed at 085686 and his body was transported to 034653 this
fitted the information, BUT, | could not imagine that happening in the midst of battle. ~ BUT, f not, why
‘and how was he buried so far from the Battalion location.  On the 27th Oct/98 | wrote to the Imperial
War Museum to obtain a copy of the map 7 F/2 which was the one directly east of the one | already had;
this would show exactly where 085686 was.  Whist awaiting receipt, a number of possibiites ran through
my mind. The notification of his burial at the map reference 034563 was dated 18" Sept. 1945; . was it
possible that he was first buried at 085686 then uplifted and buried at 034563 after the end of the war.
this was possible but VERY unlikely. There was mention of ‘patrols of Recce Troop attached to 53 and ‘153
Field Regt RA.; .. Tom i fact was in the RECCE Troop,..was he in one of the patrols. Further research
revealed that attachment to R.A. as Observation Posts or as escort was not uncommon.
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o try to reconcile the former possibiity | decided to write o the Commonwealth War Graves
Commission once again and ask it the “temporary burial ground” at 034653 was i fact a recogised burial
ground or merely a wayside vantage location. If it was the latter there would be no point in a ‘second”
burial, but the discrepancy of the two map references would remain.

Then | had what | considered a brillant thought. | had noticed in the War Diaries that on 25" July,
apart from the five killd there was also two wounded. | pondered the possbilty that either or both of
them were stilon the Rolls of the Welsh Guards Association and could help me, s0 | wrote to the General
Secretary on 25" Nov. 98 asking this.

‘The answer to my query to the War Graves Commission was that they could not help. At first
disappointed, | later realised that this was an answer in itself, for, had It been a recognised burial ground
they would certainly have had  record of it and been able to say so. Certainly then, 034563 was a
‘wayside location, (as the Padre’ leter had said) and since the location of it and the Battalion location was
sofar apart, | felt that mention of the Recce Troop attachment to the R A. took on greater significance.
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CHAPTER SEVEN

“The next event took e by complete surprise and threw me completely. On the evening of 8™ Dec98
the telephone rang and the caller announced himself as, “ELSBURY"..”ELSBURY - WELSH GUARDS”. It took
me some seconds to register, then it dawned on me, this was one of the two names given as wounde
the incident. | was flabbergasted and my mind flew in a dozen directions allat the same. _His first name
was Sid he said and I tried to listen to him and imagine the things he was describing and at the same time |
Was trying to think...what were the questions | wanted to ask, what were the things did not understand,
who was he, id he know our Tom. What was his postion,...| was in a flat spin.Meanwhie he rattled on
at afast pace and sounded as excited to be speaking to me as | was to him. He trotted out al sorts of bits
of information. He said our Tom was a “lovely fella” and a friend who was greatly missed. They had been
cose pals and used to wrestle together, they had done 5o for some time before he found out that actually
our Tom had had a hernia operation. ~ He continued excitedly about Tom teaching himself to swim by
simply jumping into the canal and trying to get to the other bank. If he could not, anather pal Arthur
Bland was there to help him ashore. He remarked that he hardly drank at al and he had never known him
t0 80 out with a girl and was never n any bother. | told him about his girl ‘Nancy at home, but Sid was
unaware of her. During allof this he repeatedy referred to their friendship and what a gentieman our
Tom was. He related with some melancholy and yet with some amusement an incident he called “The Fire
DrilP. In the early deys of our Tom's service he was in the Corps of Drums and played a Bugle and the Fif.
Apparently one day whilst practising, he played the bugle call for ‘Fire Dril'. ~ AS a result the whole
Battalion turned out on parade including the Commanding Officer. For this he was ticked off and made
0 play the whole repertoire of bugle calls,inclucing some he had not yet officially learned.  He continued
with more simple bits then got round to the pertinent facts he knew | was waiting to hear.

He said that he, Sid, was a Gunner and Tom was a driver. He said it was usual when they pulled into
alaager for Drivers to congregate and chat together about their views. On the day in question, five drivers
including our Tom were grouped listening to a Canadian Sergeant who was explaining the reason for the
“hold up’. The Canadian troops had not yet reached their objective, being faced by the “Hiler Youth” a
fanatical force and he was describing thelr tenacity. ~ At the time there was no cause for concern, they
could hear “popping off” but this was about 2500/3000yards away. Then Sid heard a whistling and he
dived for cover under their tank, but he was too late. There was an explosion and five pieces of shrapnel
it him, four i his leg and one in his arm. ~ He was attended to and later taken off to Bayeux and later
returned to England.  Due to his own predicament he did not see our Tom or what happened to him, but a
pal told him our Tom was dead. He was told there was not a mark on him... but he was dead.  Following
cident an order was ssued that no more than two drivers were to be in any congregated group. He
he had two photographs that included Tom and he would identify the people of the RECCE Group and
send a copy to me. Finally he said he was in occasional touch with an even closer friend of our Tom
(Arthur Bland) and Sid would write to him and invite him to telephone me.

Afterwards | could not believe how far my research had reached, | had actually spoken to a riend of
our Tom, someone who had been wounded by the same shell, .. uite unbelievable. | wrote to Sid on 12°
Dec’98 and sent him copies of the photographs of the graves at Ranville and a copy of the ane of the Pals’
siting on the wall and asked if he could identify them. 1 also matched and glued together the maps
showing the map references 034563 and 085685 and a copy of a map of the CALVADOS area for
identification and interest.
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Sid rang me again on the 18" Dec after having received my letter, he chatted more about the 1939
times and on into Normandy. Regarding the four pals photograph’ he said “No” they were not a crew.
Whilst he could not recogrise two of the faces the other one was the person he was trying to contact for
me - Arthur Bland, he had been vey cut up when our Tom was killed. He reconfirmed that he (Sid) was
the Gunner of our Tom's tank and the Tank Commander was LLMINOPRIO.  He gave me lots of other
miscellaneous information but almost as a final remark he uttered another surprise.  He spoke to me of
another possible source of help “18 Jones” who was the then “Intelligence Sergeant”. He had written to
Sid some years earfier and in the letter referred to “that fateful day at IFS", Sid remarked “whatever that
was". “Did you say IFS” 1 5aid, “I can tell you what that is", and | went on to explain to him that "IFS” was
the name of small vilage just south of the map reference 034563. As | bid good-bye Sid's wife was busily
trying to find IFS in thei atlas, | explained the vilage was too small for that, but to refer to the map | had
sent them,

At this stage | wondered i was back to square one o was | nearing the end of what | could expect to
find. Time and again as | considered the information | had, the fikelihood of our Tom being in the patrol of
RECCE Troop attached to 5™ and 153" Field Regts RA and they being sent to the south of Caen with them
Seemed greater. | wrote to the Public Records Office and asked if the War Diaries of those Units existed
and particularly | was Interested in 25 July 1944, On being advised they existed, | ent off an application
to purchase copies.

Sidney had promised to write again and the letter arrived on 8th January ‘99, in it he confirmed and
reinforced some facts. Our Tom was defnitely in the RECCE Troop. He knew nothing about the FIELD
Regiments RA, but the Trop had moved to a position south of Caen. The Canadians were held up by very
heavy resistance and the Troop were having to walt; the Canadian Sergeant too was kiled. ~ On the “pals”
photograph 2734664 Willams was on the left, on the other side of our Tom was 2614106 Millard and
Arthur Bland was on the end. One rather touching thing Sid included in his letter was mention that the
last meal our Tom ate was stewed rabbit, which Sid shared with him. 5id said he had been in contact with
Arthur Bland and they had chatted about old times and he gave me Arthur's address and telephone
number. | thought it best to write to him frst and did so asking the initial questions.- (a) could he confirm
the place where it happened, (b) was it o that OUR Tom was unmarked and what was the actual cause of
death.  Other questions could wait and meanwhile o hear his remembrances and their Normandy days
would be dear o us.

The Pubic Record Office had suggested that delivery of the copies of the War Diaries would be about
nineteen working days, hence | was pleasantly surprised when the postman delivered a large envelope
from them on 13" Jan ‘99, The War Diaries of the 55 Field Regt. covered 16" to 26 July 1944 and those
of the 153" field Regt, were for the period 9" July to 31" uly. The Record Office had also included for me:
four pages of the SECRET plans for OPERATION SPRING.  Hurriedly | checked the Diary for the 153" Field
Regt. it reported - “ 25" July — moved at dawn to support 2 Canadian Corps. Roll of Guards Armd. Div.
cancelled at 15.00 hrs and Regt. returned to same Harbour Area (Colombeles Factory Caen)". There was
no mention of the RECCE Troop, only that they were supporting the 2'%, Canadian Corps. A little
disappointed | checked what the Diary for the 55 Field Regt. had to say, the record was short and precise.
“25" July — 08.05hrs Regt placed at 2 hours notice. 10.30hrs RECCE Py shelled SOUTH OF CAEN. 5 fatal
casualties to 2 W.G. escort”.

THAT WAS [T - | NOW KNEW WHAT HAD HAPPENED
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The 2" Canadian Corps were due to carry out OPERATION SPRING in which they were to be
supported by the GUARDS ARMOURED DIVISION.  Included in the Divisional Troops were the 55 and
153" Field Regiments R.A. and the 2" (Armoured Reconnaissance] Battalion Welsh Guards who were to
actas escortto them.  The OPERATION was stalled as the Canadians were being held at Verrieres Ridge by
the tenacious defence offered by the German Division “HITLER YOUTH". On 25" July the RECCE tro0p, of
which our Tom was a member, were attached as escort to the 55" Field Regt. RA.. They were situated at
a point just south of Caen close to the road that led 10 a village called “IFS". A Canadian Sergeant was
explaining to a group why they were “waiting” when at 10.30 hrs a shell landed and he, our Tom and four
of his comrades, were killed and two were wounded.

Though from time to time t had been a sorrowful experience, | felt some elaton at having been 50
successful in my investgation and to have actually located two of his fiends was amost unbelievable
Arthur Bland must have sat down and replied immediately on receiving my letter. He wrote that our Tom
was known a5 “Steve” to him and they had been close fiends from 1939 onward He could not help in
confirmation ofthe place where he waskiled asat the time he was elsewhere near to Caen. He had been
in'a Wieless Truck a the time and his duty had been to drive around to diferent locations transmitting
from them to confuse the enemy. He was devastated when on his return the Troop Sergeant, Sgt. Bames,
told him that our Tom was dead. Sgt. Bares had said that  savo ofshels lancied and our Tom was kled
by the blast, - he was unmarked. _ Regarding the earle actons in 1940, Arthur sad he had missed the
episode in Holland as he had not returned in time, but he and our Tom and L/Cpl. Appleby had been a
“section’ of three in the Boulogne rearguard. They had been heavily mortared and then moved to higher
around where they lay slongide others. At one stage Lt Crawshay (1 am ot cetain of this name) gave
the order “FIX BAYONETS — THE TANKS ARE COMING. Happily the elephone rang and the order came, -
“GET BACK TO ENGLAND — EVERY MAN FOR HIMSELF",this order came from the highest autharity. Their
Section Leader L/Cpl, APPLEBY was “Mentioned in Despatches”. He included a photograph of the RECCE
Troop taken around 1942 whist at CODFORD, o it h incicated Willams, Lewis and Evans who were kled
with our Tom and Jones and Eisbury who were wounded; also was incuded the Troop Sergeant Sgt
Barnes.  Arthurspoke very highly of our Tom, saying he was a very likeable characte, very loya, a bit auiet
but very genuine and helpul, - never i any trouble whatever, e was devastated when Sgt Barnes gave
the news. | ater spoke to Arthur on the telephone and it was good to talk to him, for he sounded a very
iikeable chap himsel

Though satisfed with what  had achieved, there were some points on which | would have liked more
information or clarification. For example - Was there a War Diary for the RECCE Troop 7. Whilst the
history of the Battalion stated their tanks as ‘Cromwells', in conversation with Sid and Arthur both said in
Normandy and just prior the tanks of the 2* battalion were “HONEYS”.  And maybe | could find out
something about the Canadian Sergeant to whom they were talking.

1 recognised that perhaps a Troop was too small a group to warrant keeping a separate War Diary,
but on 18" January '99 | wrote to the Records Office asking if they held such. There reply on 27" Jan's9
was somewhat disappointing in that they merely suggested I re-order asking for the RECCE Troop Diary. |
felt that if | id re-order | might end up with merely another copy of what | aready had. In an effort to
dircumvent this | wrote to the Headquarters Welsh Guards and asked them if they could check their
records and tell me if awar Diary of the Troop exsted. | realised this may have been considered impudent
but thought it worth their disapprovalif | had some success.

In furtherance of my nterest in the Canadian Sergeant, | wrote to the Commonwealth War Graves
Commission and asked them if they could help by advising me if the Canadian Sergeant had been buried
with the Welsh Guardsmen at map reference 034563,

H.Q, Welsh Guards replied on 6" Feb. 99 apologising for their inabilty t0 help but confirmed the
attachment to the RA. and stated they had “no knowledge or Diary for that detail”.” Hence there was not
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aDlary. Over the weeks | had searched and could ind nothing about a Tank named “Honey’, furthermore
1 reconsidered my desire to know more about the Canadian Sergeant and condluded | was expecting too
much from the fimsy information (or perhaps better described non-existent information) | was offering
Therefore | cosed that fie.

For all the good fortune | had received in my research | might have known that things would not end
like that.  The Commonwealth War Graves Commission replied to me on 1 March 1999, but this was
initilly dissppointing. They explained that in November ‘98 they had installed "Debt of Honour” on the
Internet and this had resulted in 2 dramatic increase In the number of enquiries to them. _ Unavoidably
there was now a corresponding very much extended delay in their answering enquiries. ~ They included
with their reply 3 st of addresses from which some information might be obtained meanwhile. - Included
in the list were two addresses in Canada, namely “National Archives Canada” and “Canaian War
Museum’”. At firs | iscounted an approach to either thinking it would be  waste of time considering the
minimal information | could offer. The main item was the original map reference, which was somewhat
specialised and indeed whole depended on the Sergeant being buried there and the whole failed f he had
not been.  However, “nothing ventured” had been my watchword in the past, so | decided to write the
same letter to each of them and did so on 23" March '99.

We were due toleave for a hliday break in Normandy on 2 May and had hoped that we would be:
able to visithis grave,If he was buried in Ranville but we had not heard by then.  Notwithstanding we
searched over three quarters of the Cemetery but dd not find 3 marker that el ino the category of the
Canadian Sergeant’ citeria. When we arrived home there was a letter waiting from the Canadian War
Nuseum . The letter was from thelr Historian ‘Or. Cameron Pulife” and the lengths to which he had gone
t0 help amazed me.  Fist he obtained and forwarded a st of all Canadian Sergeans killd in Normandy
between 25 july and 30" luly 1944, He followed this up with a copy of th Officil istory that dealt with
the Canadian rol in Operation Spring. He said al Canadians buried in Ranvile could be eliminated as they
were from 1 Canadian Parachute Regiment who took part n the first 0-Day action and none were kiled
on 25 July. He then went on to explain why others could be efminated for various easons such as 100
far south’or t00 far east’ ‘invoved in Verrieres Ridge' etc. and finall there remained only three possible
names. He pointed out that this was perhaps a very faulty method of elimination, but might be 3 starting
point. He even suggested a way of proceeding and considering althe effort he had expended | felt |
simply had to continu, whether | wanted to or not. | wrote to National Archives of Canada on 21* May
asking i thei records included information on the manner and time of death or the map reference of the
location where they were st buried and | lsted fve of the names Dr. Pulsifer had sent me. | received a
reply on 11" June but this proved to be only an acknowledgement of receipt of my letter

On 17" June ‘99 | received another etter from National Archives of Canada, this was in response to
my letter of 23" May'99,upon which | had given p hope. Their Personal Records Offcer, Tim Wright, had
searched several files and had come up with a name; the information I had supplied had narrowed the
possibiites sufficiently to sugest a single indivicual. NOT a certainty he inisted, but he had identifid
Sergeant Gerald Michaud, Army number D/61386 of the “Les Fusiiers Mont Royal". _His regiment was
heavily involved in OPERATION SPRING at Troteval Farm and Verrieres....yet when he was killed on 25™
July 1944 his burial was recorded as at,... “IFS, west of road Caen to IF, jut past fork of second road to
IFS".  This description corresponds directly with map reference 034653, Included in the letter was
information from the Sergeants file and details rom the local Commonwealth War Graves Commission
stating he s now burled In the Brettville ~ Sur — Laize Canadian War Cemetery which is situated 14
Kilometres south of Caen on the Falaise road (N158)

Congratulating myself on the success | had achieved | dosed the fle... Again.
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CHAPTER NINE

Over the months | had kept an eye open for any mention of the "HONEY" Tank, but had seen nothing,
When isting Hartlepool on 25 Jan 2000 | calld i at book shop in the Jackson's Landing Shopping Outlet
and in there in saw 2 book of lustrations of Tanks. | opened the book quite randomly and on the page |
read,..”THE GENERAL STUART M3A3, micknamed by Brtsh Troops as the HONEY”. Though reduced in
price it was too expensive to purchase Jus for me to get s detals, 5o | requested our local Newton Aycife
Library to obtain the book on loan for me. On receipt | sent the detals to Sid Eisbury who confirmed it
was the Mark VI that was “their tank'”. o finaly, with some sorrow that there was nothing futher for me
to-find out’ | once more closed the chronidie.

Over the years we had visited Ranvile War Cemetery many times and in 2002 we joined a
“Normandy Battiefields Tour” which included another visit. The tour was based in Caen and | enquired of
the Courier the route he would be taking to FALAISE which was on the itinerary for the next day. He in
turn enquired the reason | was interested and | explained to him my interest in “FS’ and showed him my
map and indicated the map reference of our Tom' inital buria.He was interested and declared that with
the agreement of the driver and the other passengers he would try to locate the spot. O entering the
coach the next moring the driver announced the slight detour he would be taking and explained the
reason, f all agreed, which they readil did. Thus we proceeded and reached the spot where, whilst they
were trying to decide which way to g0 3 local house owner approached and asked i he could help. On
being ‘put in the picture” the Frenchman gave instructions and we finaly arrived at a place where the foad
petered out at the end of 3 building site. The map | was using was published in 1994 and on it 1 had
transposed the position of map reference 034653. The 1994 map showed the road disappearing out of
the built up area into countryside.  The whole area had been very flat and one could imagine hudreds
upon hundreds of vehicles being crowded into this huge open field n front of us.

“Thus, after allthe research and discoveries, | had now also even stood near to the place where nout
Tom was killed. | took photographs and sent copies to Sid Elsbury with whom | am stillin correspondence
today.

1 KNOW THAT THIS CHRONICLE IS DEFINITELY NOW COMPLETE.  Atleast think so.
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